

СОДЕРЖАНИЕ

Археология и этнография

<i>Лычагина Е. Л., Митрошин Е. Н., Батуева Н. С., Поплевко Г. Н.</i> Неолитический комплекс стоянки Чашкинское озеро IX.....	7
<i>Мосин В. С.</i> Социокультурное пространство в позднем каменном веке	19
<i>Белавин А. М., Крыласова Н. Б.</i> Проблема периодизации средневековых археологических культур пермского Предуралья.....	28
<i>Голдобин А. В., Мельничук А. Ф., Перескоков М. Л., Чурилов Э. В.</i> Раннесредневековый культовый комплекс городища Усть-Сылва.....	42
<i>Диникеева Ю. Г.</i> Народные способы лечения детских болезней (по полевым этнографическим материалам, собранным у русского населения Башкортостана).....	54

История Европейских стран

<i>Кайпова Е. Г.</i> Отражение особенностей бюргерской религиозности в еретических учениях катаров и вальденсов во Франции и Германии XII – начала XIV века (по материалам католических источников).....	60
<i>Косинцев Ю. Г.</i> Борьба В.Л. Долгорукова за возвращение Дании в Северный союз в 1709 году	67

Регионы России в XVII – XVIII веках

<i>Бутрин Е. С.</i> Взаимоотношения шуйской и суздальской администрации в XVII веке	77
<i>Самигулов Г. Х.</i> К изучению исторической географии территорий по Исети и Пышме XVII века	84
<i>Курлаев Е. А.</i> Деятельность В.Н. Татищева и И.Ф. Блиера по возрождению выплавки меди в Кунгурском уезде.....	96

Первая мировая война

<i>Булахтин М. А.</i> Литовско-белорусские земли в политических планах польской элиты в годы Первой мировой войны.....	103
<i>Суряев В. Н.</i> Германская пропаганда как средство принуждения России к сепаратному миру (1915 – 1917 гг.).....	113

Плен и беженцы в истории России

<i>Суржикова Н. В.</i> Проблема беженцев в конфликтах и компромиссах властей и общественности России в годы Первой мировой войны (по материалам периодической печати)	122
<i>Перевощиков Д. В.</i> Строительная и производственная деятельность иностранных военнопленных в Ижевске в 1945 – 1948 годах	134

Советское общество

<i>Казанков А. И.</i> «Я фотографировал церкви, попов, железнодорожников...»: повседневная жизнь деревенского маргинала в первой половине XX века... ..	141
---	-----

Историческое наследие и «полезное прошлое»

<i>Чепайтене Р.</i> Наследие в (пост)обществе: диссонанс, конфликт или поиск согласия?	149
---	-----

<i>Хмелевская Ю. Ю.</i> Историки и «полезное прошлое»: к вопросу о дисциплинарных границах и дисциплинирующих функциях истории в современном обществе	162
---	-----

Преподавание истории в высшей школе

<i>Смирнова Н. В.</i> Памятники японской классической литературы в исследованиях и переводах Н.И.Конрада в рамках лекционного курса «История стран Азии и Африки в средние века».....	174
---	-----

К 100-летию Пермского университета

<i>Ромашова М. В., Тарарухина Е. С.</i> «Голубушка, пойми же, что без дела, без больших тревог и задач я не привык жить и не могу!» (Письма Николая Васильевича Мешкова Екатерине Семеновне Бажиной (Мешковой) 1914 – 1927 годов)	179
---	-----

<i>Сведения об авторах</i>	192
----------------------------------	-----

CONTENTS

Archaeology and Ethnography

<i>Lychagina E. L., Mitroshin E. N., Batueva N. S., Poplevko G. N.</i> Neolithic complex of the site Chashkinskoe lake IX	7
<i>Mosin V. S.</i> Sociocultural space in the late stone age.....	19
<i>Belavin A. M., Krylasova N. B.</i> On the problem of periodization of medieval archaeological cultures in the Perm cis-urals.....	28
<i>Goldobin A. V., Melnichuk A. F., Pereskakov M. L., Churilov E. V.</i> Early medieval sacrificial place of the Ust-Sylva settlement	42
<i>Dinikeeva Ju. G.</i> Traditional treatments of childhood diseases (based on the ethnographic material collected among the russian population of Bashkortostan).....	54

History of European countries

<i>Kaipova E. G.</i> Reflection of burgher religiousness in the doctrines of Cathar and Waldensian heretical movements in France and Germany of XII – early XIV centuries (on the base of Catholic sources)	60
<i>Kosintsev Yu. G.</i> Vasily Dolgorukov's Struggle for the Return of Denmark to the northern alliance in 1709.....	67

Regions of Russia in XVII – XVIII centuries

<i>Butrin E. S.</i> Relations between the shuya and suzdal authorities in XVII century	77
<i>Samigulov G. Kh.</i> Towards the study of historical geography in the Iset' and Pyshma areas in XVII century.....	84
<i>Kurlaev E. A.</i> Vasily Tatishchev and Johann Blucher's activity on revival of copper smelting in the Kungur district.....	96

World War I

<i>Bulakhtin M. A.</i> Lithuanian-byelorussian lands in polish political plans during World War I... ..	103
<i>Suryaev V. N.</i> German propaganda as a means of coercing Russia to a separate peace (1915–1917)	113

Prisoners and refugees in Russian history

<i>Surzhikova N. V.</i> Refugee problem in conflicts and compromises between Russia's authorities and public organizations during World War I (on the materials of periodical press).....	122
<i>Perevoshchikov D. V.</i> Construction and production activities of foreign prisoners of war in Izhevsk, 1945–1948.....	134

The Soviet society

<i>Kazankov A. I.</i> «I photographed churches, priests, railwaymen...»: daily life of a village marginal in the first half of XX century	141
---	-----

Historical heritage and «useful past»

<i>Čepaitienė R.</i> Heritage in the (post)society: dissonance, conflict, or search for agreement?	149
<i>Khmelevskaya Ju. Yu.</i> Historians and the «Usable Past»: on disciplinary limitations and disciplining functions of history in contemporary society	162

Teaching history in high school

Smirnova N. V. Japanese classical literature in Nikolay Konrad's translations and research as part of the lecture course «History of medieval Asia and Africa»..... 174

To the 100th anniversary of Perm University

Romashova M. V., Tararukhina E. S. «My dear fellow, you must understand that without work, without much troubles and problems, I am not used to live and I can not!» (Letters of Nikolay Meshkov to Ekaterina Bazhina (Meshkova), 1914 – 1927)..... 179

About the Authors 192